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Forbrugere såvel som professionelle aktører i dagligvaresektoren og restaurationsbranchen efterspørger i 
stigende grad oplysning om klimaaftrykket fra de fødevarer, de køber og sælger. Fra efteråret 2020 vil de 
frit kunne hente viden og inspiration i Den store klimadatabase. I projektet vil CONCITO i samarbejde med 
2.-0 LCA Consultants og med støtte fra Salling Fondene gøre klimaaftrykket fra mindst 500 fødevarer of-
fentligt tilgængeligt.  

Projektet består af en faglig dialogfase i foråret 2020, udarbejdelse af en klimadatabase over mindst 500 

fødevarers klimaaftryk samt udgivelse og formidling af klimadatabasen på dansk og engelsk i efteråret 

2020. Beregningerne til klimadatabasen udarbejdes af Jannick Schmidt, der er direktør for 2.-0 LCA Con-

sultants samt lektor på Aalborg Universitet. 

I CONCITOs rapport om Klimavenlige madvaner samt bloggen Lynkursus i fødevarers klimaaftryk har vi 

redegjort for forskellige opgørelser samt behovet og nytten af en offentlig tilgængelig liste, en egentlig 

klimadatabase, over gennemsnitlige klimaaftryk for flere hundrede fødevarer opgjort på en ensartet og 

mere retvisende måde.  

En sådan klimadatabase vil være et centralt værktøj, der eksempelvis kan bruges som grundlag for et for-

enklet klimamærkningssystem, klimaberegnede opskrifter, apps til beregning af indkøbets klimaaftryk, 

oplysning, undervisning af skoleelever, opkvalificering af køkkenpersonale, oplysningskampagner og me-

get andet. 

For at designe værktøjet bedst muligt samt sikre bred anerkendelse og accept af det præsenterede og dis-

kuterede vi på et dialogmøde den 12. marts 2020 projektets baggrund, formål og metode samt overvejel-

ser om varevalg, anvendelsesmuligheder, formidling mv. med en bred kreds af eksperter, virksomheder og 

interessenter.  

Dette notat samler op på præsentationerne og drøftelserne på mødet samt efterfølgende skriftlige kom-

mentarer. 

  

https://concito.dk/projekter/store-klimadatabase
https://concito.dk/klimavenligemadvaner
https://concito.dk/concito-bloggen/lynkursus-fodevarers-klimaaftryk
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Program for dialogmødet 

Velkomst v. Christian Ibsen, direktør i CONCITO 

Præsentation af baggrund, formål, mulige anvendelser v. Michael Minter, programleder i CONCITO 

Præsentation af beregningsmetode v. Jannick Schmidt, direktør for 2.-0 LCA Consultants og lektor på  

Aalborg Universitet 

Respons fra: 

 Ellen Trolle, seniorforsker, DTU Fødevareinstituttet 

 Anette Christiansen, miljøchef, Landbrug & Fødevarer 

 Ulrich Bang, klima- og energichef, Dansk Erhverv 

 Rose Marie Laden Holdt, fuldmægtig, Klimaministeriet  
 

Spørgsmål og kommentarer fra deltagere samt opsamling v. Michael Minter og Christian Ibsen. 
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Respons 
 
CONCITO havde inviteret en række eksperter og aktører til at give 5-10 minutters respons med deres syns-

punkter på projektet. Følgende synspunkter og spørgsmål blev fremhævet i indlæggene og den efterfølgende 

dialog.  

 

1. Der er behov for gode data på området, men det er en svaghed ved metoden, at den ikke har et 
ernæringsmæssigt perspektiv.  

2. Der kan være forskningsmæssig interesse i at bruge klimadatabasen til at opstille ”what if”- scena-
rier, hvor sundhed, næringsstofbidrag og andre klimahensyn kombineres for at kunne justere på, 
hvordan kosten konkret kan ændres for at klimaaftrykket reduceres.  

3. Ernæringshensyn handler ikke kun om protein og tilstrækkelige mængder af samtlige næringsstof-
fer i kosten bør belyses i koblingen af klimadata med ernæringsdata.  

4. Det er vigtigt at få tilvejebragt nogle mere ensartede opgørelsesmetoder.  

5. Det blev påpeget, at fodereffektivitet i husdyrproduktionen er medvirkende årsag til, at Danmark 
har mindsket klimaaftryk per produceret enhed.  

6. Temaet har stor opmærksomhed i erhvervslivet såvel som i offentligheden, og nærværende pro-
jekt er vigtig ift. landbrugets egne målsætninger om klimaneutralitet i 2050.  

 

7. Der er stort behov for redskaber til koblingen mellem forbrugeren og producenten. Økonomi er og 
bliver afgørende for en producent ift. at ændre praksis i produktionen af nye fødevaretyper.  

 

8. Der bør kigges kritisk på importsiden, da vi importerer masser af tropisk frugt om vinteren og ar-
gentinske bøffer hele året rundt.  

 

9. Der blev stillet spørgsmålstegn ved, om opgørelsesmetoden ved brug af Exiobase ikke benytter sig 
af uaktuelle tal – der er sket meget ift. at reducere drivhusgasser fra landbruget siden 2011, og der 
vil komme til at ske meget. Dertil svarede Jannick, at EXIOBASE bruges som baggrundsdatabase 
til fx at tage højde for emissioner fra fremstilling af maskiner, gødning, kemikalier, brændsler etc., 
som alt sammen bruges i landbruget og fødevareindustrien. Emissioner og forbrugsdata for land-
bruget og fødevareindustrien modelleres i et forgrundssystem med anvendelse af nyest tilgænge-
lige data.  

 

10. Flere deltagere påpegede, at EU arbejder på PEF metoden (Product Environmental Footprint), og 
spurgte, om vi ikke bare skal vente på den? Hertil svarede Jannick Schmidt, at den anvendte me-
tode sætter videnskabelig integritet højere end PEF, som er en konsensus-tilgang domineret af 
erhvervsaktører.  

 

11. Det blev pointeret, at troværdighed med klimadatabasen er afgørende – myndighedernes rolle og 
integration er vigtig.  
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12. Det blev påpeget, at der bør være fokus på forbrugerne samt kvaliteten af den forbrugerinforma-
tion, som klimadatabasen kan afføde. Der bør gives så fyldestgørende information som muligt, så 
bredt dækkende som muligt.  

 

13. Det blev pointeret, at vi ikke må kigge på fødevarernes klimaaftryk som et statisk billede, for at 
sikre innoverende incitament hos producenterne. Hertil svarede Jannick Schmidt, at øje for tekno-
logiudvikling er vigtig, men at der som udgangspunkt må bruges en gennemsnitlig national måde 
at producere en specifik vare på. Herefter kan der justeres på praksis/producent niveau, hvor der 
hurtigt kan justeres ift. effektiviteten af produktionen hos en konkret producent ift. gennemsnit-
tet.  

 

14. Der blev påpeget, at statens rolle er vigtig ift. oplysning til forbrugeren. Ellers opstår der hurtigt 
mere forvirring, når flere og flere producenter dukker op med hver deres opgørelse for klimaaftryk.  

 

15. Der var ros til projektet for at tage et svært emne op og forbedre gennemsigtigheden.   
 

16. Regeringen vil gerne støtte op om tiltag, der kan hjælpe danskere til at leve mere klimavenligt, og 
her er fødevarer centralt.  
 

17. Der er stor efterspørgsel fra kommuner mv. på information og vejledning om, hvordan fx et offent-
ligt klimavenligt måltid ser ud. Mange kantiner vil gerne modernisere, og vil have gavn af bedre 
data.  
 

18. Det blev påpeget, at der findes mange gode studier allerede, men tallene er ofte usammenligne-
lige. Et solidt datagrundlag er afgørende for at forbedre myndighedernes rådgivning. 
 

19. Det er vigtigt, at Klimadatabasens metode beskrives grundigt, og at der er fri tilgængelighed til 
benyttet data og nøgledata.  
 

20. Det blev påpeget, at det vil tage lang tid at udvikle PEF, og at der vil være stor nytte i en dansk kli-
madatabase, hvis muligheder og begrænsninger er velbeskrevne. 
 

21. Det blev påpeget, at der skal argumenteres rigtigt godt for den anvendte metode, når den adskil-
ler sig fra de metoder som EU går videre med i PEF.  
 

22. Der blev efterspurgt en systemafgrænsning (fra primærproduktion til detailhandlen), og at det 
kunne være brugbart at kunne tilføje/frakoble iLUC for at kunne se effekten heraf, selvom den 
grundlæggende analyse skal inddrage både dLUC og iLUC. 
 

23. Det blev påpeget, at der er behov for en præcis metodebeskrivelse af, hvilke valg der er truffet - 
systemudvidelse eller økonomisk allokering.  
 

24. Det blev foreslået at komme med et bud på en grænseværdi – altså en anbefaling af, hvor meget 
CO2e en person maksimalt skal udlede om året i relation til fødevarer. Michael Minter svarede, at 
det måske er muligt, men ligger udenfor dette projekt.  
 

25. Der blev spurt til processen for udvælgelsen af de 500 varer. Hvordan bliver de defineret, og hvor-
dan inddrages interessenterne? Hertil blev svaret, at der tages udgangspunkt i salgstal kombineret 
med at dække så bredt som muligt i fødevaresortimentet.  
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26. Der blev peget på fordelen ved at bruge samme LCA-metode for alle fødevarer i klimadatabasen, 

men samtidig peget på mulig usikkerhed ved resultatet for den enkelte fødevare, når beregnin-

gerne er baseret på MRIO data, hvor priser er konverteret til vægt og der er en masse subjektive 

forudsætninger involveret i at sammensætte de forskellige kategorier i modellen for den enkelte 

vare. Jannick Schmidt forklarede, hvordan man med bl.a. meget detaljerede massebalancer und-

går at over- eller underestimere i denne konvertering og at der ikke er flere subjektive forudsæt-

ninger i denne metode end i andre. 

 

27. Der blev spurgt om hvorvidt klimadatabasen kunne sige noget om forskellen på f.eks. svinekød 

produceret med to forskellige leveringer af soya, som er hhv. certificeret og ikke certificeret fri for 

regnskovsfældning? Dette vil ikke være muligt. 

 

28. Der blev spurgt, hvor stor en del af klimaaftrykket for et fødevareprodukt der typisk vil være speci-

fikke forgrundsdata og hvor stor en del vil være Exiobase data? Hertil svarede Jannick Schmidt, at 

der er en baggrundsdatabase og nøgledatapunkter, og at der i eksemplet med hvede vil blive ju-

steret på udbytter, gødningsinput og affødte emissioner.  

 

29. Der blev spurt til, hvordan der beregnes klimaaftryk fra hhv. oksekød fra malkekvæg og kødkvæg? 

Hertil svarede Jannick Schmidt, at det ikke vil give mening at se specifikt på oksekød fra malke-

kvæg, da et øget forbrug af oksekød ikke vil påvirke mængden af malkekvæg.  

 

30. Det blev påpeget, at vi ikke har tid til at vente på et 100 % præcist system.  

 

31. Det blev foreslået at bruge fødevarernes energiindhold som en proxy for klimavenlig mad.  

 

32. Michael Minter afsluttede med at fortælle, at der samles skriftligt med distribution af præsentatio-

ner og opsummering af dialogen. Deltagenes bemærkninger vil blive inddraget i det videre ar-

bejde, og CONCITOs medlemskreds vil blive orienteret og evt. involveret undervejs i projektet.  

 

33. Efterfølgende er der fremsendt skriftligt forslag om, at vi i klimadatabasen viser resultater for alle 

varer baseret på både CLCA (consequential LCA) og ALCA (attributional LCA), da begge tilgange 

er relevante og har sine fordele og ulemper. Dette vil ikke være muligt indenfor projektets økono-

miske og tidsmæssige ramme, men i baggrundsrapporten vil vi medtage nogle eksempler på, 

hvorledes resultatet kan variere med de to metoder.   
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